
– Nyáron befejezték a bontási munkálatokat. Mi mindent távolított ak el?
– Az épület életveszélyes tetőszerkezete és a templomhoz hozzáépí-

tett  épületrészek kerültek elbontásra. Lebontott ák az ún. „nyaktagot”, 
amely a Rákóczi út felőli oldalon összekötött e a lakóházat és a templo-
mot. Eltávolított uk a kéményt is, amely a templom hátsó része mögött  
volt, és úgy nézett  ki, mint egy téglából épült krematórium. Várakozá-
sainkat meghaladóan nagy munka volt ez, mivel úgy a nyaktag, mint a 
kémény vasbetonból készült. A munka rendkívül nehéz volt, nemcsak 
a bontást végző munkások, hanem az egykori templomot körülvevő 
lakóházban élők számára is, hiszen mindez igen nagy zajjal járt. Ne-
hezen viselték a kéthónapos időszakot, ami érthető is. A szakemberek 
ezt követően injektálással elvégezték az épület utólagos vízszigetelé-
sét. Közben elkészült a Szlovák Kulturális Központ koncepciótervének 
végleges változata is, amelyet az OSZÖ májusi közgyűlésén mutatt ak 
be az építészek. Ez tartalmazza, hol kapnak helyet a különböző intéz-
mények, az egyes funkciók, s miként lesznek kialakítva az irodák az 
épületben. A tető tervdokumentációjának esetében két lépéssel előrébb 
járunk. Ott  már megszületett  az engedélyezési- és a kivitelezési terv-
dokumentáció is. A műemlékvédelmi hivatal utódjának, amely ma a 
kormányhivatal egyik szervezeti egysége, jóvá kellett  hagynia. Ez azt 
jelenti, hogy a tervdokumentáció olyan mélységig elkészült, hogy meg-
kezdődhet a tető kivitelezése. Most van folyamatban a közbeszerzési 
eljárás erre a munkára. November első harmadában volt lehetőségük 
az érdeklődő cégeknek, hogy a helyszínen tájékozódjanak. Ha nem té-
vedek, tizenkét cég töltött e le a pályázati dokumentációt. Nekik még 

Tető alá kerül a Szlovák Kulturális Központ

Ú
„Úgy gondolom, hogy középtávon megoldható lesz, hogy a klubtagoknak legyen hol találkozniuk, hiszen a Rákóczi úti volt 
evangélikus templomban megvalósul a Szlovák Kulturális Központ nagyszabású beruházása” – mondta nemrég Hollerné 
Racskó Erzsébet, az Országos Szlovák Önkormányzat (OSZÖ) elnöke a Szlovák Nyugdíjasok Klubja megalakulásának 25. 
évfordulója alkalmából rendezett ünnepségen. Legmagasabb szintű választott testületünk elnökének szavai arra késztettek 
bennünket, hogy megkérdezzük, hogyan halad a munka a magyarországi szlovákok nagyszabású és egyben legfontosabb 
beruházásával kapcsolatban.
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lehetőségük lesz arra, hogy kérdéseket tegyenek fel a beruházás meg-
valósításával kapcsolatban. Terveink szerint november végéig lezárul 
a közbeszerzési eljárás és aláírásra kerül a szerződés a kivitelezővel, 
annak érdekében, hogy minél hamarabb elkezdődhessen az új tető épí-
tése. Az életveszélyes tető eltávolítása után az épületre ugyanis egy 
szigetelő habot fújtak, amely élett artama miatt  csak bizonyos ideig je-
lent megoldást.

– Nem ázott  be?
– Szerencsére a helyzet nem rosszabb, mint amikor a tető még a he-

lyén volt. Már csak a kivitelezési munkálatokkal kell igyekeznünk. Az 
épületet körülvevő munkaterület köré elkészült a kerítés is, egyrészt az 
emberek biztonsága érdekében, másrészt a későbbiekben ott  tárolandó 
építőanyag miatt . Sajnos a ház lakói előszeretett el parkoltak a belső ud-
varon és nem aggódtak a rájuk leselkedő veszély miatt . Jelenleg, még a 
tél beállta előtt , az életveszély-elhárítási munkálatok zajlanak, melyek 
során az épület homlokzatán rögzített  díszítőelemek ellenőrzése folyik, 
annak megállapítására, hogy azok az időjárás miatt  nem mozdultak-e 
el. A kulturális központ koncepciótervének véglegesítése után követ-
kezik az engedélyezési- és kiviteli tervdokumentáció elkészítésére vo-
natkozó közbeszerzési eljárás előkészítése is. Szakembereink már dol-
goznak a pályázókkal szemben támasztott  alkalmassági feltételeken. 

– Mikorra kell elkészülnie a tetőnek?
– Úgy gondolom, hogy a jövő év első negyedévében elkészül. 

– Mi lesz a következő lépés?
– Meg kell várnunk a tervdokumentáció elkészültét, hogy ki lehes-

sen írni a közbeszerzést a teljes projekt megvalósítására. A kiviteli terv-
dokumentációt úgy kívánjuk elkészíteni, hogy a használatbavétel akár 
két-három szakaszban is megtörténhessen, annak érdekében, hogy mi-
nél előbb használni kezdhessük az épületet. Fontolgatjuk, hogy a pince 
jobb szellőzése érdekében minden válaszfalat és burkolatot elbontunk, 
hogy az épület gyorsabban kiszáradjon. Ezt követően ugyanis már 
nem lesz lehetőségünk a munkafolyamat részekre bontására, egysége-
sen kell kezelnünk a projekt kivitelezési munkáit.

– Most már azt is meg kell kérdeznem, hogy az Országos Szlovák Önkor-
mányzat elnökeként hirtelen a szigetelés, a statika, a tetőfedés és egyéb építési 
munkák szakértőjévé is vált?

– Nem, egyáltalán nem! Egy egész csapat dolgozik ezen a projek-
ten. Természetesen a hivatalunkban is vannak munkatársak, akik az 
egyes területekért felelnek, pl. önkormányzatunk hivatalvezetője, dr. 
Szabó Zoltán a lebonyolítással összefüggő szervezési feladatokért, dr. 
Szabó Orsolya kabinetvezető pedig a jogi kérdésekért és a házzal való 
kapcsolatt artásért felel. Van két építészünk, akik a beruházás lebo-
nyolítását irányítják. Egyikük jelenlegi munkahelyén is hasonló beru-
házásokon dolgozik. Amikor az épület jövőbeni használóival, az in-
tézményvezetőkkel konzultáltunk, a koncepciótervek elkészítésében 
részt vevő tervezőiroda szakemberei folytak bele a munkába. Termé-
szetesen közbeszerzési szakértőnk is van. Att ól függően, hogy éppen 
mi történik, kooperációs megbeszéléseket tartunk. Ezeket a szükséges 
rendszerességgel hívjuk össze. A résztvevők körét mindig kibővítjük a 
különböző fázisok sikeréhez szükséges egyéb szakértőkkel, legyen szó 
vízszigetelésről, határidők vagy szerződések módosításáról. A közeljö-
vőben még meg kell találnunk azt a céget, amely a tető kivitelezésében 
műszaki ellenőrként közreműködik. Az ajánlatt evőknek a műemlék-
épületek felújítására vonatkozó jogosultsággal is rendelkezniük kell.
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